
O naslovnem vpra{anju sem razmi{ljala po ogledu pred-
stave Veronika Desini}ka, 12. aprila 2007, v dvorani
Vatroslav Lisinski v Zagrebu, ko sem zaradi pojasnitve
tovrstne produkcije hrva{ke folklorne skupine Lado iz
Zagreba njenemu umetni{kemu vodju zastavila nekaj
vpra{anj. Predstava, ki je delo skladatelja Davorja Bobi}a,
koreografa Dinka Bogdanovi}a, orkestra hrva{ke vojske in
bobnarskega ansambla Rudiment, predstavlja namre~
primer zdru`itve ljudskega plesa s klasi~nim baletom,
oziroma s sodobnimi oblikami le-tega, ter orkestrske
izvedbe umetno ustvarjene glasbe. Poizkus, ki sem mu bila
pri~a, me je navdu{il in hkrati obdal z bole~ino, saj so
podobni projekti ali bolje re~eno plesno-scenski izzivi re-
zervirani za tiste, ki si to lahko privo{~ijo, kajti izvedba
takega projekta zahteva vrhunsko usposobljeno ~lanstvo,
veliko ~asa, motiviranosti ~lanov in sposobnosti prilaga-
janja celotne dejavnosti folklorne skupine, ki v takem pro-
jektu sodeluje.

Kako dolgo je zorela ideja o zdru`itvi ljudskega plesa in
klasi~nega baleta?

Kot vam je znano, je osnovna naloga in cilj Lada razisko-
vanje, zbiranje, umetni{ka obdelava in scensko prikazo-
vanje najlep{ih primerov hrva{kega glasbenega in plesne-
ga izro~ila. @e dolgih 57 let je to na{e vodilo, po tem smo
znani na vseh svetovnih odrih. 

Osnovna naloga Lada je, da se v prikazovanju hrva{kih
ljudskih plesov, pesmi in glasbe ~im bolj pribli`a ljudskemu
izro~ilu, kakr{no je `ivelo med ljudmi. To je tudi razlog,
zakaj se v Ladu ne razmi{lja o kakr{nikoli novi obliki
scenskega prikazovanja izro~ila, prav gotovo pa ne o spa-
janju ljudskega plesa in klasi~nega baleta. Na{o pot sta
za~rtala `e pokojni ustanovitelj ansambla prof. Zvonko
Ljevakovi} in dr. Ivan Ivan~an, tej za~rtani poti pa name-
ravamo slediti na “veke vekov”; kar pa ne pomeni, da bo
Lado hermeti~no zaprt pred novimi glasbenimi in plesnimi
izzivi, ki v ljudskem izro~ilu jemljejo zgolj navdih.

Lado je `e ve~krat sodeloval v podobnih glasbeno-scen-
skih produkcijah (Ero s onog svijeta in \erdam Jakova
Gotovca, \avo u selu Frana Lhotke), vendar je tokrat res
prvi~ v zgodovini na oder postavil delo, ki ne sodi v o`ji
krog njegovih aktivnosti. Pomembno je ozna~iti predstavo
Veronika Desini}ka z oznako folklorni balet s petjem in
te`ko si je zamisliti, da bi lahko kdorkoli drug bolje real-
iziral to idejo, oziroma prikazal legendo Veronike
Deseni{ke v skladnem objemu klasi~nega in ljudskega.

Kako je potekalo sodelovanje z Dinkom Bogdanovi}em? Od kje
mu tolik{no  znanje o ljudskem plesu? Ste plesne prvine, ki ste
jih uporabili v predstavi, zasnovali skupaj?

Ljudem je malo znano dejstvo, da je ta veliki baletni
mojster (nedavno smo si v Ljubljani lahko ogledali pred-
stavo Don Kihot, ki je njegovo delo) in poznavalec v svoji
zgodnji mladosti plesal v ansamblu Lado in v sebi nosi
veliko ljubezen do ljudskega plesa. Izbira koreografa je bila
precej o~itna in logi~na, saj je bil potreben ob~utek za
ustrezno umestitev prvin ljudskega in baletnega plesa ter
njuno prilagajanje zmo`nostim in zna~ilnostim Lada.

Sodelovanje z Bogdanovi}em je bilo pravi u`itek, ne samo
za nas, ki vodimo Lado, ampak predvsem za na{e plesalke
in plesalce. Dinko je natan~no vedel, kaj ho~e, predvsem
pa je bil zelo dojemljiv za na{e predloge, vezane na prvine
ljudskega plesa.
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Pogovor z Ivanom Ivan~anom mlaj{im,
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Naslovnica programske knji`ice. 



Zakaj prav zgodba o Veroniki Deseni{ki? Kdo je bil pobudnik
ideje in kak{na je vsebina?

Idejni o~e predstave “Veronika Deseni}ka” je vara`dinski
skladatelj Davor Bobi}, ki se mu je ideja o glasbeno scen-
ski stvaritvi, ki bi temeljila na hrva{ki legendi, navdahn-
jeni z bogato narodno glasbeno in plesno zapu{~ino,
porodila {e v ~asu njegovega {tudija na konzervatoriju P. I.
^ajkovski v Kijevu. Folklorni balet s petjem, z naslovom
“Veronika Desini}ka”, temelji na me{anici zgodovinskih
dejstev in legende o strastni, vendar prepovedani ljubezni
med plemi~em Friderikom, sinom mogo~nega grofa
Hermana II Celjskega in Veronike, lepe va{~anke Velikega
Taborja. 

Obto`en umora prve `ene Elizabete Frankopanske je zbe`al
z Veroniko in se na skrivnem poro~il z njo. Grof Her-man
po{lje za njim vojsko, ko ju zajamejo, Friderika vr`ejo v
je~o, Veroniko pa umorijo ter zazidajo v zid Velikega
Taborja.

Sodelovanje s tem nadarjenim skladateljem se je pri~elo `e
leta 2005, z delom Vukovarski requiem. Takrat nam je
Bobi} predlagal, da skupaj realiziramo ta glasbeno scenski
projekt. Ob zgolj spremljavi na klavir nam je predstavil
posamezne segmente iz predstave in mi smo brez poseb-
nega razmi{ljanja projekt sprejeli.

Kak{na sta bila va{ prvi in kasnej{i Ladov odziv  glede ideje o
folklornem baletu?

Vsi smo z navdu{enjem sprejeli ta izziv, saj smo prepo-
znali odli~no zgodbo in bili navdu{eni nad glasbo.

So plesalci vzljubili folklorni balet ali jim je vse skupaj pred-
stavljalo zgolj ustvarjalno eksperimentalni projekt?

Kot se plesalci klasi~nega ali sodobnega plesa radi sre~ujejo
z ljudskim plesom, imajo tako tudi na{i plesalci radi balet.
Seveda so plesi, ki jih je postavil Bogdani} kot kombinaci-
jo tradicionalnega in sodobnega, izziv za na{e folklornike,
saj so se jih lotili z vso potrebno vnemo.

Morate vedeti, da na {oli za klasi~ni balet v Zagrebu `e
dolgih 22 let obstaja oddelek za ljudski ples, kjer predava-
jo biv{i ~lani Lada. Ve~ na{ih plesalcev je zaklju~ilo {ola-
nje na tej {oli, kjer so poleg znanja ljudskega plesa in petja,
osvojili tudi znanje drugih predmetov (ritmika, solfeggio
in podobno) ter se imeli prilo`nost spoznati s prvinami
klasi~nega baleta, kar jim je seveda olaj{alo delo pri tej
na{i predstavi oziroma folklornem baletu.

Kako dolgo ste se s plesalci pripravljali na predstavo?

Delo je potekalo vzporedno z ostalimi aktivnostmi v
dalj{em obdobju, intenzivne priprave pa so potekale za-
dnji mesec pred predstavo.

Ste se sre~evali s kak{nimi za~etnimi te`avami, kaj je bilo
najte`je?

Najte`je je bilo seveda soo~enje z raznimi plesnimi ele-
menti, ki so tuji ljudskemu plesu. Potrebna je bila
druga~na vrsta kondicije in koncentracije. Najte`je delo so
imeli na{i solisti (kar je precej redko v folklornih skupinah,
v baletu pa obvezno), na katerih je slonela cela predstava.
Moram omeniti Dubravka Radi}a in Ivo Sekula v vlogah
Friderika in Veronike, Miljenka Pi{kori}a in Ireno Matica v
vlogah grofa Hermana II. Celjskega in njegove h~erke
Barbare Celjske, tako imenovane ^rne kraljice. V vlogi
Elizabete Frankopanske, prve Friderikove `ene, pa je
nastopila Tamara Horvat.

Kak{ni so bili odzivi drugih folklornih skupin na ta projekt, saj
ste na nek na~in prestopili meje, ki se jih folklorne skupine
dr`ijo?

Hrva{ke folklorne skupine se, kar se ti~e scenskega prika-
zovanja folklore, dr`ijo enakih pravil kot Lado (ki jim je
vzor) in vedo, da je Veronika Deseni}ka eden na{ih
uspe{nih izletov na druga umetni{ka podro~ja.

Kako vidite prihodnost folklornih skupin? Menite, da se mora-
jo folklorne skupine spremeniti in se odlo~ati za prestopanje mej
ali gre preprosto za umetni{ko in kreativno nadgradnjo
dosedanjega dela?

Menim, da je potrebno obstoje~i na~in poustvarjanja
ljudskega izro~ila tako v Sloveniji kot na Hrva{kem ohra-
niti. To je {e posebej pomembno dandanes, ko se izgublja-
jo tradicionalne vrednote in se za~enja obdobje
posplo{evanja in globalizacije, obdobje “instant” umet-
nosti, “show-businessa” ter na teh podlagah temelje~ega
vsakdanjega `ivljenja. “Ljudski duh”, ob~utek naravnega,
sporo~ilo ~iste vedrine in lepote privr`enosti izro~ilu so
postala neizpodbitna in odre{ujo~a dejstva.

Na{e izku{nje iz mnogih turnej dokazujejo, da se zani-
manje za folklorno dejavnost in “tradicionalno” prikazo-
vanje izro~ila ne zmanj{uje, ampak se kve~jemu pove~uje,
ravno iz zgoraj navedenih dejstev. Kot je zapisal neki kri-
tik v ~asopisu po na{em nastopu: “Izvedba Lada je kot
voda iz izvira: bistra, osve`ujo~a, vsakemu potrebna, na
kateri povr{ini se zrcali ~lovek, ves narod in njegova kul-
tura”.

Ko ustvarjate nove projekte, s katerimi se odmikate od osnovne-
ga poslanstva, verjetno upo{tevate dolo~ena na~ela. Kak{ni so
pogoji, da se lotite projekta?

Prvi pogoj je, da gre za vrhunsko umetni{ko delo, drugi
pogoj pa je, da ga nih~e ne more tako kakovostno izvesti,
kajti od izvajalcev se pri~akuje dobro ljudsko petje in ples
ter igranje na ljudska glasbila. Nekaj podobnih projektov
je Lado `e ustvaril na svojih bo`i~nih in postnih koncertih
(“korizmeni koncerti”), ko smo, poleg nekaj stotih priredb
ljudskih sakralnih napevov, izvajali tudi celovita tematska
dela, napisana posebej za Lado.

Najbolj znana med njimi je liturgijska kantata Telo
Kristi{evo in bo`i~na predstava Narodil se mladi Kralj
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Tomislava Uhlika in Kalvarija Ljube Stipi{i}a, ki temelji na
postnih napevih z otoka Hvara. Posnetke le-teh in {e
mnogih drugih projektov smo tudi objavili na kar nekaj
zgo{~enkah. Plo{~a z naslovom Kalvarija je dobila tudi
nagrado Porin za leto 2007 v kategoriji za najbolj{i album
duhovne glasbe.

Mislite, da ima folklorni balet svojo prihodnost ali bo va{a
predstava prej izjema kot pravilo?

Folklorni balet vsekakor ima prihodnost. Tako kot so glas-
bena dela ve~krat navdihnjena s tradicijo, ne vidim razlo-
ga, da ne bi bilo tako tudi v plesu. Lepo bi bilo videti nove
plesne predstave, za~injene z ljudskim plesom. Kar pa se
ti~e ansambla Lado, pa bo taka predstava verjetno prej
izjema kot pravilo.

Se lahko nadejamo va{ega gostovanja z Veroniko Deseni{ko
tudi v Sloveniji?

Koncerti Lada so bili vedno dobro sprejeti v Sloveniji, saj
imamo ista stali{~a, oboji stremimo, da se z  ljudskim ple-
som, petjem, igranjem in s folklornimi kostumi ~im bolje
pribli`amo ljudskemu izro~ilu. Prav tako upam, da se bo
“Veronika Desini}ka” zdela dovolj zanimiva slovenskemu
ob~instvu, da bomo lahko imeli prilo`nost prikazati pred-
stavo na enem izmed va{ih odrov.

Kak{ni so va{i na~rti za to in prihodnjo sezono?

Poleg rednih koncertov in snemanj na Hrva{ki televiziji,
trenutno postavljamo novo odrsko postavitev, ki bo zaje-

mala plesno in glasbeno izro~ilo Gorskega Kotarja, prav
tako se pripravljamo na tradicionalno poletno turnejo, ki
jo organizira Lado vsako leto. Nastopamo od Dubrovnika
do Istre v raznih jadranskih turisti~nih krajih in na festi-
valih. Zaradi velikega zanimanja ob~instva bomo v
za~etku oktobra izvedli niz predstav Veronike Deseni{ke v
Zagrebu in drugih mestih po Hrva{ki. Do konca leta naj bi
izdali dve zgo{~enki, Polke i drme{i in Teta Liza in Lado,
pravkar pa smo zaklju~ili s snemanji za omenjeni
zgo{~enki.

Za rojstni dan Lada (11. november 2007) pripravljamo
celove~erni koncert v KD Vatroslav Lisinski z naslovom
Lepi na{ KAJ1, ki bo prikazal pesmi in plese severozahodne
Hrva{ke, ob koncu leta pa bomo imeli nekaj tradicional-
nih bo`i~nih koncertov.

[e posebej nas veseli, da je na{e dosedanje bo`i~ne in letne
koncerte spremljalo precej{nje {tevilo ljubiteljev in pri-
jateljev iz Slovenije in `elimo si, da bi tako bilo tudi v pri-
hodnje.

Z Ivanom Ivan~anom mlaj{im 
sem junija 2007 intervju opravila Tanja Dra{ler.

1 KAJ: mi{ljeno je izro~ilo kajkavskega dela Hrva{ke.

Utrinek iz folklornega baleta. (Povzeto po programski knji`ici.) 




